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Drahí bratia a sestry! 

Ak pozorne a súvisle počúvame čítania dnešnej nedele – čiže slová sv. 
apoštola Pavla v Druhom liste Korinťanom, ako aj odpoveď Ježiša Krista 
zákonníkovi v Matúšovom evanjeliu – všimneme si ich spoločného menovateľa: 
obidve čítania hovoria o láske. V prvom čítaní apoštol píše o svetle, ktoré prežiarilo 
tmu a zažiarilo v našich srdciach na osvietenie poznania Božej slávy v tvári Ježiša 
Krista. Toto svetlo nám umožnilo skrze Krista spoznať žiariacu a láskavú tvár 
nebeského Otca a neustále nám dáva silu, aby sme v súžení neboli stiesnení, 
v bezradnosti sa nepoddávali a v prenasledovaní neboli opustení.  „Lebo nás ženie 
Kristova láska“, čítame v ďalšej časti tohto listu. A druhé čítanie nám jasne hovorí, 
na čom je postavený celý Zákon i Proroci – na láske. „Milovať budeš Pána, svojho 
Boha, celým svojím srdcom, celou svojou dušou a celou svojou mysľou a svojho 
blížneho, ako seba samého.“ 

Nedostatok tejto lásky robí z človeka bytosť, ktorá sa vo svojom egoizme bojí 
o svoju existenciu, o schopnosť deliť sa s druhým a byť pre neho darom. A práve 
nedostatok tejto lásky je príčinou toho, že dnešný človek klame sám seba. Chýba 
nám schopnosť rozlišovať pravdivé od nepravdivého, falošné od autentického. 
Toto rozlišovanie je niekedy ťažké, pretože rozkladné klamstvo o najhlbších 
základoch ľudskej spoločnosti sa dokáže prezentovať ako neškodný postoj; ako 
jeden z mnohých názorov demokratického dialógu, ako právo na osobnú mienku. 
A my sa bojíme povedať, že to je jednoducho nepravda. Tieto lži neobchádzajú ani 
takú závažnú problematiku, akou je téma rodiny, rodičovstva a detí. 

Pred polrokom sa v jednom slovenskom ekonomickom týždenníku objavil 
článok so zarážajúcim názvom Vďaka, ale nebudem mať deti. Prečo je výhodné žiť 

život bez potomkov (Trend, 21.04.2015). V texte sa píše o materiálne dobre 
zabezpečených ľuďoch rozhodnutých nemať deti. Motivácie k takémuto 
rozhodnutiu prekvapujú rovnako ako titulok článku. Materstvo ženy ako 
prirodzená požiadavka sa označuje za predsudok, deti vyrušujúce v dopravných 
prostriedkoch za 

 diskrimináciu ostatných cestujúcich. Ďalšia výpoveď neváha pokladať 
výchovu detí za stratu času a energie či vyjadriť obavu zo splodenia dieťaťa do 
takéhoto bezcitného konzumného sveta. Nechýbajú ani obvinenia voči ľuďom 
rozhodnutým stať sa rodičmi. Sú vraj často oveľa sebeckejší ako bezdetné páry, 
ktoré sú vraj podľa niektorých štúdii pre komunitu prospešnejšie ako rodiny s 
deťmi. „Princíp ženy rodičky“ – citujeme doslova – „ostáva v spoločnosti hlboko 
zakorenený a to sa týka aj konzervatívneho Slovenska“. 

 



 

Spoločným menovateľom týchto výrokov je strata nádeje. Nádeje v to, že 
darovať život má zmysel, že obetovať sa má zmysel, že byť pre druhého má 
zmysel. V logike tejto beznádeje sa potom na Slovensku hlboko zakorenená úcta 
k žene ako rodičke označuje za čosi konzervatívne, zastarané, nemoderné. Lenže 
slovo „konzervatívny“ je od „konzervovať“, čiže uchovávať niečo v pôvodnom 
stave. A materstvo, otcovstvo, rodičovstvo je súčasťou najpôvodnejšieho plánu 
Stvoriteľa, ktorého lásku nám Sväté písmo približuje práve cez vznešené pojmy 
otcovstva či materstva. Áno, sme konzervatívni vo vedomí, že ak sa nedržíme 
najhlbších, Bohom položených základov ľudskej civilizácie a každého ľudského 
života, odsudzujeme ju na zánik. „Každý život je darom“ prízvukuje pápež 
František (tweet pápeža Františka, 22.01.2015). A vyzýva nás ku „každodennej 
snahe aktualizovať Boží projekt života jeho odvážnou a láskyplnou ochranou vo 
všetkých jeho fázach, a to v duchu ľudskej blízkosti odmietajúcej skartačnú 
kultúru“ (posolstvo pápeža Františka, 15.05.2015). Tieto a podobné slová adresoval 
Svätý Otec účastníkom pochodov za život vo Washingtone, ale aj v Paríži či Ríme, 
kde sa na chvíľu dokonca pripojil k účastníkom pochodu a povzbudzoval ich 
slovami „kráčajte takto ďalej, život treba chrániť vždy!“ (príhovor pápeža 

Františka, 05.05.2014). O potrebe chrániť naozaj vždy a naozaj každý ľudský život 
sme boli presvedčení aj počas Pochodu za život v septembri 2013 v Košiciach. Jeho 
jedinečnú atmosféru máme ešte v živej pamäti. Už vtedy viacerí z účastníkov 
vyjadrili túžbu znovu sa v budúcnosti zapojiť do niečoho podobného. A budúcnosť, 
čiže naša súčasnosť, ukázala, že podpora a ochrana života vôbec nestratila na 
aktuálnosti. 

Kráčajme teda ďalej aj my naplnení láskou, ktorá všetko znáša, všetko pretrpí, 
ktorá v druhom vidí svojho blížneho a v každej príležitosti dotyk Božej 
prítomnosti. A práve dnešné Božie Slovo nás doslova zaväzuje hovoriť o tejto 
láske. Hovoriť, vyjadriť sa dá slovami, ale môže sa aj gestami, vzťahmi, symbolmi či 
napríklad účasťou na dôležitom podujatí. Na jedno z nich vás teraz znova a radi 
pozývame: na Pochod za život v Bratislave, ktorý sa uskutoční v nedeľu 20. 
septembra o pol tretej popoludní. Príďte na pokojnú manifestáciu všetkých ľudí 
dobrej vôle; príďte vydať spoločné svedectvo o zmysle nášho života, ktorý má 
východisko, smer i cieľ. Zmysel nášho života a každého ľudského života ako 
posvätného daru, ktorý máme a chceme rozvíjať a podporovať. Heslom 
tohtoročného pochodu je „radosť zo života“. Túžme túto radosť zdieľať; túžme ju 
ponúkať, odovzdávať ďalším ľuďom vrátane tých, ktorí v sebe nevládzu udržať 
nádej. Vykročme do ulíc Bratislavy ako ľudia, ktorí svoju nádej prežívajú spoločne 
a vzájomne sa v nej utužujú.  

Dovidenia v Bratislave. 

Všetkým vám žehnajú biskupi Slovenska. 

 
 

PASTIERSKY LIST TREBA PREČÍTAŤ NAMIESTO HOMÍLIE PRI VŠETKÝCH SVÄTÝCH LITURGIACH 
V NEDEĽU 6. SEPTEMBRA 2015. 


